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El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

De les 1.130 liquidacions declarades prescrites l’any 2018 
per import d’1,3 milions, tant sols 13, tan sols 13 per import 
de 22.000 euros corresponen al període 2015-2017. La resta 
corresponen a exercicis anterior. 1,6 milions front a 22.000. 

Senyories, perdó, però tenia que haver tocat este des d’un 
altre punt de vista, perquè, és clar, el que ha plantejat vosté 
des del Partit Popular fa una miqueta de pena.

Motles gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller.

Senyories, els recorde que el temps màxim, màxim, de 
pregunta i de resposta és de quatre minuts. Va ser objecte de 
debat en la passada Junta de Síndics, que si volem acotar al 
temps que marca el reglament de dos hores, si ens excedim 
és impossible, és impossible complir amb el reglament i amb 
el temps que marca…

Per tant, els demane que els quatre minuts siguen de màxim, 
tant en les preguntes com en les respostes.

La següent pregunta és la formula l’il·lustre diputat Juan de 
Dios Navarro al conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport.

 
El senyor Navarro Caballero:

(Inoïble) ... esta tarde traigo a este pleno la voz unánime de 
más de 800 familias de todo un instituto, del instituto IES 
Torrellano de Elche, cansados de sus anuncios, cansados de 
su palabrería, cansados de su falta de compromiso real, en 
definitiva, cansados de su falta de gestión, de su ninguneo 
continuo a Elche y, en concreto, el engaño al que están some-
tiendo a las familias del IES Torrellano de Elche.

Por lo que le pido que conteste sin engaños, sin palabras 
vacías, a la pregunta que le hacen esas 800 familias, no a Juan 
de Dios Navarro, diputado del Partido Popular, sino a esas 
800 familias que llevan mucho tiempo esperando una contes-
tación clara y, sobre todo, una acción. ¿En qué situación se 
encuentra la adecuación del IES Torrellano de Elche y cuándo 
va a dejar de estar en la situación que está y cuándo van a 
arreglar esa fachada?

Si no sabe o no quiere darnos una información veraz, 
ahórrese el trámite y, sobre todo, no engañe más a las 
familias.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

Li contestarà l’honorable conseller. Té vosté la paraula.

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport:

Gràcies, senyor president.

Gràcies també, senyor diputat.

L’institut de Torrellano és un institut relativament nou, 
perquè es va construir en l’any 2004, i va estar construït en 
l’època de CIEGSA –ja li deu sonar a vosté també què hem 
escoltat d’eixa època. 

Malauradament, com vosté ha dit, presenta uns problemes i 
alguns defectes en les façanes i des de que vam conèixer eixa 
situació hem actuat. Com hem actuat des de que vam conèi-
xer la situació? Per un costat, garantir la seguretat; per un 
altre costat, evidentment, posar remei als defectes que n’hi 
ha en determinades façanes i, a més a més, mantindre infor-
mada tant a la direcció com a l’AMPA. I això s’ha fet des de la 
direcció territorial. 

Què és el que nosaltres diem? Que s’hauria de fer més ràpid? 
Segur. Nosaltres sempre, i quan abans, millor, però el cert és 
que s’estan fent moltes qüestions, com ara li diré. Mire, des 
del primer minut, en el mateix minut que ens vam assaben-
tar de la situació, es van prendre les mesures de seguretat 
necessàries. 

La primera de totes va ser limitar l’accés a les zones que 
estan més deteriorades, que és la zona de l’aparcament i la 
zona del trinquet. I es va tancar també perimetralment les 
façanes perquè no hi haguera ningun despreniment i, per 
tant, que n’hi haguera una zona de seguretat.

Després, es va demanar, ni més ni menys, que s’actuara ja 
en aquelles zones que estaven més malament, i es va repa-
rar immediatament… o es va enderrocar la zona que hi havia 
tant entre l’aparcament i el trinquet. Ahí es van invertir vora 
20.000 euros de forma urgent per a poder sanejar allò que 
estava més malament.

Alhora es va demanar un informe patològic per a vore 
l’estructura real del conjunt del centre, un informe que també 
es va realitzar per 17.000 euros, i que una vegada entre-
gat l’informe s’ha realitzat el projecte d’execució, que també 
està fet i que ja he entregat a la direcció territorial, també ha 
costat vora 20.000 euros.

Una vegada hem tingut eixe projecte d’execució ja fet, hem 
iniciat el tràmit de licitació per a adjudicar l’obra, que tindrà 
per valor d’acord a eixe projecte d’execució, per valor de 
280.000 euros. I eixe punt és en el que estem, esperant el 
moment per a poder adjudicar l’obra en el tràmit que ja s’ha 
fet, el projecte d’execució s’està licitant.

Per tant, s’ha actuat des del primer moment per garantir la 
seguretat. S’ha donat informació en un centre que, com ja li 
he dit abans, és del 2004, i que no deuria estar en les condi-
cions que està si s’haguera construït bé.

Gràcies. (Aplaudiments)
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El senyor president:

Moltes gràcies, conseller.

Senyor Juan de Dios.

El senyor Navarro Caballero:

Bueno, pues nada, conseller, por lo que veo no hay una 
respuesta clara ni cuándo se va a empezar a iniciar la obra ni 
cuándo se va a arreglar. Esto viene del 2016, cuando ya se 
cae la fachada. Ya se lo preguntamos en octubre del 2016. Mi 
compañera le hizo la pregunta de cuándo pensaban iniciar las 
obras.

¿Cuál fue su contestación? «Vamos a hacer un informe, 
vamos a preguntar a la empresa.» Muy bien. 2016. Hombre, 
tres años han pasado ya, casi. Señor conseller, y usted como 
siempre, como hace todas las cosas, usted invita y los demás 
pagan. Esto me recuerda Xarxallibres para la diputación, 
edifiqueu con los ayuntamientos.

Y ahora todas esas medidas de seguridad que usted está 
diciendo, pues mira, el coste de las vallas y la sustitución de 
las vallas lo asume el centro. Pero es que hay un poquito más. 
El AMPA costea el alquiler de una de las marquesinas y paga 
cien euros. Si lo hiciéramos nosotros, ¿qué estarían diciendo 
ustedes?

¿Qué estaría diciendo alguna diputada que hay en esa 
bancada, que antes llevaba las pancartas y las camisetas? ¿No 
se encadenaría a la puerta para que no fuera ningún niño a 
estudiar? Pero no. Las cosas cambian. Y ustedes, pues bueno.

Mira, hace un año, más de un año, un año y medio, el 24 de 
enero del 2017, su secretario autonómico fue allí y dijo: «En 
el 2017 esto está arreglado». Vaya. Ha pasado el 2017 y nada. 
Pero es que hace un mes la directora territorial, bajo órde-
nes de usted, dice que en cinco días se iba a licitar el arreglo. 
Vaya, ha pasado un mes y tampoco, nada de nada.

Pero es que esto sigue así. Ustedes, señor Marzà, parece que 
lo de los ximoanuncios no es solo del presidente, está en el 
ADN del Botànic, está en su ADN. Lleva dos años y medio 
diciéndoles a las familias que se va a arreglar. ¿Y sabe cuál es 
la situación real?

Esta es la situación real, a esto es lo que tienen que ir todos 
los días los niños con esa seguridad que ustedes encadena-
ban. Pero, ¿dónde estaban ustedes? ¿Dónde está esa política 
de mirar a los ojos? ¿Ya no se acuerdan de ellos? ¿Ya no los 
miran? ¿Dónde están esas protestas, esas pancartas?

¿Dónde están las quejas, las camisetas? ¿Dónde están? ¿Ya 
no están? Llevan tres años y no han hecho nada. ¿Siguen 
mirándoles a los ojos a los ilicitanos? ¿A sus vecinos? Yo creo 
que no. El alcalde se pasó hace tres años. Hay concejales del 
grupo del que usted es miembro que no van, que ya no se 
ponen camisetas. Qué raro.

Pero yo le voy a decir una cosa, señor Marzà: la realidad es 
que ustedes están ninguneando constantemente a Elx. La 
realidad es que ustedes…

El senyor president:

Senyoria.

El senyor Navarro Caballero:

… constantemente, voy terminando, señor presidente, llevan 
tres años y medio. Y la realidad es que por primera vez en 
treinta y seis años no se va a construir un solo centro en 
Elche…

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

 

El senyor Navarro Caballero:

… bajo su mandato. Y le pregunto, y termino ya, señor 
presidente…

El senyor president:

No, no, acabe ja.

El senyor Navarro Caballero:

¿Cuándo van a iniciar las obras y cuándo van a poder los 
alumnos ir al colegio sin ningún problema de seguridad?

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

… senyoria.

Li contestarà, o haurà de contestar el conseller. Conseller, té 
vosté la paraula.

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport:

Gràcies, senyor president.

Mire, li he contestat en pèls i senyals tot el que s’ha fet, que 
ja s’han invertit 60.000 euros des de la conselleria, i que n’hi 
ha un projecte de 280.000 que està en la seua licitació. I per 
tant, que se va a actuar. Per tant, li he contestat totes les 
preguntes, i clar que podem mirar als ulls, perquè nosaltres 
complim.
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Sap què passa? Que abans li ho he dit, és un centre del 2004. 
Vosté sap què implica que un centre de catorze anys tinga 
aquestes deficiències? Doncs jo crec que està molt clar.

Si haguera sigut un poquet més prudent, jo crec que vosté 
s’haguera adonat, entre altres coses, que en tota la gent que 
estem ací sabem què és el que s’ha dit d’una persona que era 
tresorera del seu partit, jo crec que la recorda molt bé. I que 
va dir que havia anat a determinades empreses, segons ell, a 
arreplegar diners de 500 en 500, perquè pugueren després 
adjudicar obres.

I resulta que va donar el nom de determinades empreses, que 
segons ell, sent tresorer del Partit Popular, li havien donat 
diners per a construir escoles, precisament per CIEGSA. Això 
és el que deia ell. I ell deia determinats noms d’empreses.

Una en concret, la que va construir aquest centre, i en 
concret en l’època en què es va construir aquest centre. I en 
concret, no només això, sinó un centre que va ser adjudicat 
per vora un milió d’euros més del que va eixir a licitació. Per 
vora un milió d’euros més del que va eixir a licitació.

I que catorze anys després està ara mateix caient, pagant-lo 
el govern del Botànic (aplaudiments) en impostos dels valen-
cians, quan vostés haurien d’haver construït un centre com 
tocava.

Per això, jo dic que a vegades vostés són molt temeraris de 
preguntar estes coses, perquè resulta que no és l’únic cas, 
que no és l’únic cas, que d’eixa època, de construccions que 
estaven fetes malament, com es demostra en el que es va dir 
també en altres llocs, resulta que estem actuant en tots eixos 
centres.

Ens toca actuar ara, recollir la seua herència miseriosa de tot 
el que van estar fent. Sí, i no només del centre del qual estem 
parlant, sinó també d’altres centres per valor d’1,6 milions 
d’euros, com per exemple, de Betxí, acabat en 2014 i que toca 
estar una altra vegada en Edificant, perquè no el van fer bé 
vostés.

Això és la seua herència, i sobre eixa estem actuant. Vint-i-
tres centres acabats, onze centres en construcció, sis centres 
a punt de licitar i entres altres qüestions, en Elx, set centres 
on s’ha retirat el fibrociment, mentre en el Partit Popular, 
cap. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller.

Senyories, continuem amb la següent pregunta que formula 
l’il·lustre diputat Miquel Àngel Mulet a l’honorable conse-
ller de transparència y responsabilitat social. Senyor Mulet, 
recorde els quatre minuts com a temps màxim.

El senyor Mulet Taló:

Moltes gràcies.

El senyor president:

Té vosté la paraula, senyoria.

El senyor Mulet Taló:

Intentaré ajustar-me.

Señor conseller, en muchas ocasiones con su actitud nos hace 
pensar que la conselleria de transparencia o no sirve para 
nada o sirve para todo. O lo que es peor, en vez de supervisar 
la gestión pública, es un brazo ejecutor de todo aquello que 
otros consellers no saben, no pueden o no quieren hacer.

Por poner un ejemplo explicativo, que no real, no se trataría 
de supervisar que la ejecución de un puente en Alicante se 
hace con un procedimiento administrativo correcto y trans-
parente, sino que, como quiero que el diseño del puente 
sea de fulano, no afecte la finca de mengano, y haga feliz a 
zutano, lo hago desde la conselleria de transparencia, que 
para eso también soy conseller de cooperación con, puntos 
suspensivos.

Ahora sí, ya inmersos en la realidad, no se trataría de super-
visar que la compra de obras de arte por la Generalitat valen-
ciana se haga con un procedimiento administrativo correcto 
y transparente. Podría ser que el actual govern quiere que el 
cuadro sea de fulano, regalarlo para ubicarlo en las depen-
dencias de mengano, y dar satisfacción a zutano por corres-
ponder al buen comportamiento de fulano.

Lo compro yo, responsable de transparencia, y… Señor conse·
ller, ¿cuántos cuadros va a adquirir la conselleria que usted 
dirige al pintor y escultor Toni Miró, y con qué fin se realizan 
dichas adquisiciones?

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Mulet.

Li contestarà l’honorable conseller.

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

Muchas gracias, señor presidente.

Señoría, me siento en la actitud de aquella persona medie-
val al que un inquisidor le preguntaba que demostrara que 
no estaba poseído por el diablo. Por eso se llama prueba 
diabólica.

No le puedo demostrar lo que usted me plantea, por una 
sencilla razón: no hay ningún cuadro de Toni Miró en mi 
conselleria. (Aplaudiments) No se ha comprado ningún cuadro 
de Toni Miró, y que yo sepa, de nadie. Que yo sepa, de nadie.

Y en honor de la verdad, aparte que ciertamente sea usted 
invitado a venir a comprobarlo cuando usted quiera, hay una 


